
El Consell Executiu es reuneix a l’illa de Formentera i 
reivindica el reconeixement del paper de les entitats locals

El passat 4 de juliol tingué lloc 
la reunió del Consell Executiu 
de la FELIB a Formentera per 
primera vegada dins aques-
ta legislatura. A la reunió, que 
es dugué a terme a la seu del 
Consell Insular de Formente-
ra, hi varen assistir, a més de 
tots els membres del Consell 
Executiu, Jaume Ferrer, pre-
sident del Consell Insular de 
Formentera, que hi actuà com 
a amfitrió; Susana Gomila, 
consellera de Cooperació Lo-
cal del Consell de Menorca; 
Miquel Nadal, director general 
d’Administracions Públiques 
del Govern balear, i represen-
tants de la resta d’ajuntaments 
d’Eivissa que no formen part 
d’aquest òrgan de govern. Jau-
me Ferrer va donar la benvingu-
da als assistents i va presentar 
el nou ens autonòmic que és el 
Consell Insular de Formentera, 
a més d’obsequiar tothom amb 
uns petits presents.

Tot seguit, el president de la 
Federació, Joan Ferrà, d’acord 
amb l’ordre del dia, va propo-
sar la data del 10 d’octubre 

d’enguany per dur a terme la 
sessió de l’Assemblea General 
extraordinària que aprovarà de 
manera definitiva els nous es-
tatuts de la FELIB, després que 
s’hagin modificat, amb les apor-
tacions dels seus membres, al 
llarg d’aquest any 2008. Ara 
només resta que l’Assemblea 
General, en què es reuniran els 
representants de tots els ajun-
taments federats, doni el con-
sentiment perquè els estatuts 
puguin entrar en vigor. La pro-
posta tingué l’assentiment de 
tots els membres.

A més, el president va donar 
compte a la resta d’assistents 
de la invitació de la fundació 
Conama (Congrés Nacional de 

Medi Ambient) per participar en 
el proper congrés que es farà el 
mes de desembre a Madrid. La 
FELIB va decidir crear una co-
mitiva per assistir-hi i s’espera 
poder prendre nota de totes les 
opinions que s’hi facin ressò 
en matèria de medi ambient en 
l’àmbit local, les quals es po-
dran exposar després a la res-
ta de membres de la Federació 
mitjançant reunions i informes.

El Consell Executiu també va 
aprovar la creació d’una co-
missió d’administració elec-
trònica que té l’objectiu de tre-
ballar en la posada en marxa 
d’un sistema informàtic que 
doni resposta a les disposi-
cions de la Llei 11/2007, de 22 
de juny, d’accés electrònic dels 
ciutadans als serveis públics, 
la qual exigeix que qualsevol 
ciutadà pugui tenir accés, per 
mitjà de sistemes telemàtics, a 
les administracions públiques. 
En aquesta comissió hi parti-
ciparan el Consell de Mallorca 
(CILMA), el Consell Insular de 
Menorca (SILME), el Consell 
Insular d’Eivissa, el Consell In-

«És molt important que el 
tema del finançament es dis-
cuteixi de forma paral·lela a 
l’autonòmic i d’una manera 
vinculant, no volem que el fi-
nançament local es faci ba-
sant-se en les sobres del fi-
nançament autonòmic.» 
Joan Ferrà, president de la FELIB.
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sular de Formentera i ajunta-
ments de les Illes Balears.

Així mateix, s’aprovà un calen-
dari d’activitats per celebrar 
el 2009 el vintè aniversari de 
l’Assemblea constitutiva de la 
FELIB. Així, la secretària gene-
ral, Joana Alomar, i el president 
varen presentar una proposta 
de memòria que recollirà la 
tasca de la Federació feta du-
rant aquests darrers vint anys. 
Aquesta memòria incorporarà 
informació sobre els òrgans de 
govern i els seus membres, els 
nous estatuts o la composició 
de tots els representants de 
cada ajuntament (batles i regi-
dors) durant aquest període, i 
també informació sobre el Pla 
de formació contínua i els de-
partaments que conformen la 
FELIB.
D’altra banda, Joan Ferrà va 
informar que alguns ajunta-
ments de les Illes havien re-
mès a la Federació una queixa 
arran de l’encariment de la 
factura de l’enllumenat públic, 

i que la FEMP havia rebut, 
de manera paral·lela, cartes 
d’alguns consistoris de l’Estat 
espanyol sobre la mateixa 
qüestió. L’assessor jurídic, 
Pedro Bofill, va explicar que 
s’havia derogat la tarifa noc-
turna 20.N, que era molt be-
neficiosa per als ajuntaments, 
atès que abaratia de manera 
significativa el cost econòmic 
de l’enllumenat públic, i que, 
d’ençà que va desaparèixer, 
l’import de la factura havia pu-
jat de manera considerable. 
Així, es va decidir que la FELIB 
elaboraria un escrit per dema-
nar el restabliment d’aquesta 
tarifa nocturna, i que cada 
ajuntament faria arribar una 
petició a la FEMP i, a més a 
més, la FELIB en subscriuria 
una altra com a federació de 
municipis.

Finalment, el senyor Miquel 
Nadal va informar que la sub-
venció que rebrà del Govern 
la Federació d’Entitats Lo-
cals serà de 355.000 euros, 

quantitat que servirà per con-
tribuir a complir el programa 
d’activitats de la Federació.

En acabar la sessió del Consell 
Executiu, tots els assistents 
varen desplaçar-se al restau-
rant Es Mirador per dinar i des-
prés varen fer una petita volta 
per l’illa per veure’n els llocs 
més emblemàtics i conèixer 
una mica més la història de 
Formentera de la mà de Sònia 
Cardona, vicepresidenta del 
Consell de Formentera i mem-
bre del Consell Executiu.

«El vintè aniversari de la FE-
LIB s’ha d’aprofitar per fer la 
crida més important al muni-
cipalisme. Aquests vint anys 
haurien de ser el reconeixe-
ment de la FELIB com a òrgan 
que lluita per la reivindicació 
del paper dels ajuntaments 
dins l’Administració.» 
Vicenç Tur, tinent de batle de Maó.

30 ·  JULIOL
Jornada «Informació sobre convenis i subvencions en 
matèria de qualitat», coordinada per la FELIB i la Direcció Ge-
neral de Qualitat dels Serveis del Govern balear, i adreçada 
a batles, tècnics, regidors i interventors dels ajuntaments. 
Fernando Monar, director general, va presentar la convo-
catòria per al 2008 del pla d’ajudes en matèria de qualitat i 
millora dels serveis públics que ofereixen les entitats locals 
als ciutadans.

23, 29 i 31 ·  JULIOL
Jornada «La nova Llei de serveis socials», duta a terme a 
les illes de Mallorca, Menorca i Eivissa, els dies 23, 29 i 
31 de juliol respectivament, i organitzada per la FELIB i 
la Conselleria d’Afers Socials, Promoció i Immigració. Les 
conferències varen ser a càrrec d’Andreu Horrach, director 
general de Planificació i Formació de Serveis Socials del 
Govern de les Illes Balears, i estaven dirigides a personal de 
l’Administració pública. Serviren per presentar als assis-
tents l’Avantprojecte de la nova llei de serveis socials.A
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1 El president de la FELIB i altres representants de les entitats locals es reuneixen amb Fran-
cesc Antich
L’1 de juliol es reuniren a la seu de la Conselleria de Presidència els deu ajuntaments més 
grans de les Illes Balears juntament amb la FELIB i l’AMIB. En aquest acte s’informà de 
la recessió econòmica actual i que el sector que n’havia sortit més perjudicat era el de la 
construcció. Una de les mesures que ha pres el Govern és incentivar aquest sector mi-
tjançant les inversions en obra pública. La Llei de l’habitatge i la Llei de rehabilitació de 
barris serviran per canalitzar aquestes inversions, i el paper que faran les entitats locals en 
aquest sentit serà el d’agilitzar els processos administratius per concedir llicències urba-
nístiques i adaptar els PGOU als plans territorials amb la finalitat de promoure el moviment 
de capitals.

3 III Assemblea de la Xarxa de Ciutats pel Clima
Els dies 21 i 22 de juliol de 2008 va tenir lloc a Sant Se-
bastià la III Assemblea de la Xarxa de Ciutats pel Clima, 
una secció de la FEMP formada per governs locals que 
integren en les seves polítiques la protecció del clima i la 
lluita contra el canvi climàtic. L’assemblea va rebre prop 
de 300 participants entre batles i batlesses, tècnics i re-
presentants d’organismes oficials. 
La FELIB hi va estar representada per Joan Ferrà i Eliseo 
Torres (Aj. de Puigpunyent), Mateu Ferrà i Antoni Palerm 
(Aj. de Banyalbufar), Juan Rubio (Aj. d’Eivissa) i Joana 
Alomar (secretària general de la FELIB). D’entre aquests 
representants, els qui eren batles i regidors varen signar 
el manifest pel qual es comprometien a promoure un pla 
d’acció sobre la mobilitat sostenible i la reducció del vo-
lum de residus que generen els municipis. Així mateix, 
Joan Ferrà i Mateu Ferrà donaren personalment les grà-
cies a la ministra Elena Espinosa pels esforços que havia 
fet el seu ministeri en la gestió de la compra de la finca 
de Planícia.

2 Assemblea de Ciutats i Trobada de Governs Locals per la Biodiversitat
El passat mes de juliol es va dur a terme a la ciutat andalusa de Jaén una trobada en la qual 
es varen tractar aspectes vinculats a la protecció de la biodiversitat. En aquestes jornades 
s’hi va tractar aquest concepte mitjançant conferències, assemblees, ponències, trobades 
i intercanvis d’experiències tant d’àmbit nacional com internacional, i lligat a la riquesa 
dels espais naturals des de vessants diferents: la participació social com a eina de millora 
dels espais naturals; les polítiques sobre la seva protecció; experiències d’actuacions lo-
cals per a la protecció i l’increment d’espècies; experiències, fins i tot internacionals, sobre 
polítiques locals de conservació i ús sostenible dels recursos naturals a la Mediterrània, i 
sobre actuacions locals per a la creació i la conservació d’hàbitats.
Finalment, com a conclusió, puc destacar que únicament tres administracions de les Illes 
Balears s’han adherit a la Xarxa de Governs Locals + Biodiversitat 2010, una part de les 
153 d’àmbit estatal. A més, cal emfatitzar el poc finançament, des de fons europeus, amb 
vista a dur a terme projectes relacionats amb l’espai natural de les Illes Balears, i la ne-
cessitat de treballar, més acuradament, per aconseguir una protecció més gran del nostre 
medi natural.
Text de Llorenç Carretero Tudurí, batle de Sant Lluís.



AJUNTAMENT D’ALGAIDA
Francesc Miralles Mascaró - batle

1. Què ressaltaríeu de les activitats que duu a terme el vostre Ajuntament?
El nostre equip de govern impulsa una sèrie de projectes adreçats a millorar la qualitat 
de vida dels ciutadans i ciutadanes al nostre municipi, com ara la circumval·lació de la 
carretera d’Algaida a Llucmajor, l’ampliació i la reforma del col·legi públic, la construcció 
d’un casal de música, la creació d’un passeig per a vianants...

2. Quines mancances presenta el vostre 
municipi?
Com les de la majoria de municipis, tenim un 
finançament escàs per atendre les demandes 
dels nostres veïns. En el nostre cas, veim una 
mancança el fet que no es reconegui en les 
línies d’ajuda i finançament la possessió de 
més d’un nucli de població, com és el nostre 

cas, que atenem els pobles de Pina i Randa.

3. Utilitzau els serveis i la informació que la 
FELIB posa a la vostra disposició?
És evident que estam al corrent dels serveis 
que presta la FELIB i, sobretot, valoram molt 
positivament la informació que ens arriba pe-
riòdicament a l’Ajuntament.

Web: www.ajalgaida.net

Qüestionaris als membres de la FELIB
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AJUNTAMENT D’EIVISSA
Santiago Pizarro Simón - tinent de batle

1. Què ressaltaríeu de les activitats que duu a terme el vostre Ajuntament?
D’una banda, els grans projectes d’infraestructures que s’estan duent a terme i que canvia-
ran de manera substancial el municipi, com, per exemple, el projecte Eivissa Centre, l’estació 
d’autobusos, el nou complex esportiu o els aparcaments soterrats. I de l’altra, les polítiques 
personals que engloben tant l’atenció a les persones amb alguna dificultat, la promoció cultural 
i esportiva, el foment de la igualtat, els recursos per promocionar l’ocupació, etc.

2. Quines mancances presenta el vostre 
municipi?
Les més importants són les que deriven 
del fet que es tracta d’un municipi de tan 
sols onze quilòmetres quadrats però que 
té més de 45.000 habitants. És a dir, fal-
ta d’espai per fer més equipaments, zo-
nes verdes, etc. I també falta la implicació 
d’altres institucions a l’hora de posar en 
valor els únics béns declarats patrimoni de 

la humanitat per la UNESCO de totes les 
Balears.

3. Utilitzau els serveis i la informació que la 
FELIB posa a la vostra disposició?
Sí, especialment els que es relacionen 
amb l’assessorament jurídic i la formació 
dels treballadors, tot i que pensam que en-
cara ens hem de poder aprofitar més de la 
seva feina.

Web: www.eivissa.es


